

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****江西省2001—2005年森林植被碳储量及 区域分布特征**李鑫^{1,2}, 欧阳勋志², 刘琪瑛¹

1. 北京林业大学 林学院省部共建森林培育重点实验室,北京 100083;

2. 江西农业大学 林学院,南昌 330045

摘要:

利用“十五”期间(2001—2005年)江西省森林资源二类清查资料,根据优势树种生物量扩展方程,估算江西省森林植被的碳储量和碳密度,并分析其地理分布特征。江西省森林植被的总碳储量为263.87 Tg C($1 \text{ Tg C} = 10^6 \text{ t}$),其中林分碳储量为214.70 Tg C。在11个地市中,赣州市的森林植被碳储量最大,为70.11 Tg C,其次是吉安市、上饶市和宜春市。江西省森林植被的平均碳密度为 26.27 t/hm^2 ,林分平均碳密度为 27.20 t/hm^2 ,各地市森林植被的平均碳密度景德镇市最大,为 31.65 t/hm^2 ,其次为宜春市、吉安市和鹰潭市。各森林类型中,杉木(*Cunninghamia lanceolata*)林的碳储量最大,为73.77 Tg C,占江西省林分碳储量的34.36%;硬阔林的碳密度大于其他类型森林,为 42.64 t/hm^2 ,是江西省森林植被平均碳密度的1.5倍多。幼、中龄林的碳储量占全省林分碳储量的81.95%,碳密度随着龄级的增长而增加。

关键词: 生物量 生物量转换因子 森林清查资料 碳密度**Carbon Storage of Forest Vegetation and Its Geographical Pattern in China's Jiangxi Province During 2001-2005**LI Xin^{1,2}, OUYANG Xun-zhi², LIU Qi-jing¹

1. Key Laboratory of Sylviculture, Department of Forest Sciences, Beijing Forestry University, Beijing 100083, China;

2. College of Forestry, Jiangxi Agricultural University, Nanchang 330045, China

Abstract:

Based on the second-class forest inventory data of Jiangxi Province during the Tenth Five-year Plan period (2001-2005), the carbon storage of forest ecosystems was estimated by regression equations between biomass and timber volume for dominant tree species, and its spatial pattern was analyzed. The total carbon storage of forest vegetation (including understory) was 263.87 Tg C (0.26387 billion tons), including 214.70 Tg C of forest stands (tree layer only). Among the 11 prefectures or cities, Ganzhou City possessed the largest amount of 70.11 Tg C, followed by Ji'an, Shangrao and Yichun counties in sequence. The average carbon densities of forest vegetation and forest stands were 26.27 t/hm^2 and 27.20 t/hm^2 , respectively. The densities varied among districts, with the highest in Jingdezhen city, 31.65 t/hm^2 , followed by Yichun, Ji'an and Yingtan, in sequence. Among the forest categories, *Cunninghamia lanceolata* plantation had the largest storage of 73.77 Tg C or 34.36% of the total carbon storage. The carbon density of broad-leaved forest was 42.64 t/hm^2 , 1.5 times of the average value of the whole province. Increasing with developing stage, the carbon storage of young and middle age forest stands accounted for 81.95% of the total storage in the province.

Keywords: biomass biomass expansion factor forest inventory data carbon density**收稿日期** 2010-03-24 **修回日期** 2010-11-28 **网络版发布日期****DOI:****基金项目:**

科技部国际合作项目(2006DFB91920);中国科学院知识创新工程重要方向项目(KZCX2-YW-Q1-14);中国科学院“百人计划”资助项目。

通讯作者:**作者简介:****参考文献:**

- [1] Olson J S, Watts J A, Allison L J. Carbon in live vegetation of major world ecosystems . Report ORNL-258620. Oak Ridge National Laboratory, Oak Ridge, Tenn, 1983: 15-25. [2] Dixon R K, Brown S,

扩展功能**本文信息**

▶ Supporting info

▶ [PDF\(2579KB\)](#)▶ [HTML](#)▶ [参考文献](#)**服务与反馈**▶ [把本文推荐给朋友](#)▶ [加入我的书架](#)▶ [加入引用管理器](#)▶ [引用本文](#)▶ [Email Alert](#)▶ [文章反馈](#)▶ [浏览反馈信息](#)**本文关键词相关文章**▶ [生物量](#)▶ [生物量转换因子](#)▶ [森林清查资料](#)▶ [碳密度](#)**本文作者相关文章**

Brown S, et al. Carbon pools and flux of global forest ecosystem [J]. *Science*, 1994, 1263: 185-190. [3]
Phillips O L, Malhi Y, HiguchiN, et al. Changes in the carbon balance of tropical forests: Evidence from long term plots [J]. *Science*, 1998, 282: 439-442. [4] Brown S, Iverson L R. Biomass estimates for tropical forests [J]. *World Resource Review*, 1992, 4: 366-384. [5] Fang J Y, Wang G G, Liu G, et al. Forest biomass of China: An estimate based on the biomass volume relationship [J]. *Ecology Application*, 1998, 8: 1084-1091. [6] 王效科, 冯宗炜, 欧阳志云. 中国森林生态系统的植物碳储量和碳密度研究[J]. 应用生态学报, 2001, 12(1): 13-16. [7] 周玉荣, 于振良, 赵士洞. 我国主要森林生态系统碳储量和碳平衡[J]. 植物生态学报, 2000, 24(5): 518-552. [8] 刘国华, 傅伯杰, 方精云. 中国森林碳动态及其全球碳平衡的贡献[J]. 生态学报, 2000, 20(5): 734-739. [9] 李克让, 王绍强, 曹明奎. 中国森林植被和土壤的碳储量[J]. 中国科学D辑, 2003, 33(1): 72-80. [10] 赵敏, 周广胜. 中国森林生态系统的植物碳贮量及其影响因子分析[J]. 地理科学, 2004, 24(1): 50-54. [11] 王兵, 魏文俊. 江西省森林碳储量与碳密度研究[J]. 江西科学, 2007, 25(6): 681-687. [12] 方精云, 刘国华, 徐嵩龄. 我国森林植被的生物量和净生产量[J]. 生态学报, 1996, 16(5): 497-508. [13] Fang J Y, Chen A P, Peng C H, et al. Changes in forest biomass carbon storage in China between 1949 and 1998 [J]. *Science*, 2001, 292: 2320-2322. [14] 曾伟生. 云南省森林生物量与生产力研究[J]. 中南林业调查规划, 2005, 24(4): 1-3. [15] Johnson W C, Sharpe D M. The ration of total to merchantable forest biomass and its application to the global carbon budget [J]. *Canadian Journal of Forest Research*, 1983, 13: 372-383. [16] 方精云, 陈安平. 中国森林植被碳库的动态变化及其意义[J]. 植物学报, 2001, 43(9): 967-973. [17] 杨昆, 管东生. 珠江三角洲森林的生物量和生产力研究[J]. 生态环境, 2006, 15(1): 84-88. [18] 焦秀梅, 项文化, 田大伦. 湖南省森林植被碳储量及地理分布规律[J]. 中南林学院学报, 2005, 25(1): 4-8. [19] 周传艳, 周国逸, 王春林, 等. 广东省森林植被恢复下的碳储量动态[J]. 北京林业大学学报, 2007, 29(2): 60-65. [20] 黄从德, 张健, 杨万勤, 等. 四川森林植被碳储量的时空变化[J]. 应用生态学报, 2007, 18(12): 2687-2692. [21] 王义祥. 福建省主要森林类型碳库与杉木林碳吸存. 福州: 福建农林大学, 2004. [22] 方精云. 中国森林生物量的估算: 对Fang等Science一文的若干说明[J]. 植物生态学报, 2002, 26(2): 243-249.

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意: 本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容! 评论内容不代表本站观点.)

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 7388